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Indkredsning af udfordringer og katalysatorer i forbindelse med 

energieffektivitet: en milepælsweekend i Bruxelles 

 

Denne første weekend for EU-borgerpanelet om energieffektivitet er afsluttet. 150 tilfældigt 

udvalgte borgere, hvoraf nogle rejser i op til 24 timer, mødtes og drøftede udfordringerne og 

katalysatorerne i forbindelse med energieffektivitet og lagde grunden for de næste to møder.  

 

Mødet havde et dobbelt formål: at identificere de vigtigste udfordringer og potentielle katalysatorer 

i forbindelse med energieffektivitet. Det var opdelt i fire blokke med fokus på: 

 

- Blok I: At deltagerne lærer hinanden at kende. 

- Blok II: Styrkelse af en fælles forståelse af energisystemet og forbindelserne mellem dets 

forskellige aktører. 

- Blok III: Indkredsning af centrale hindringer og katalysatorer i forbindelse med 

energieffektivitet. 

- Blok IV: Prioritering af de mest relevante katalysatorer og formulering af vidensbehov med 

henblik på de næste møder. 

 

Deltagerne undersøgte forskellige aspekter, herunder finansielle begrænsninger, utilstrækkelig 

infrastruktur og bureaukratiske hindringer og mange andre. 
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Dag 1 — Plenarmøde 
 

Indlæg af Dubravka Šuica, næstformand 

med ansvar for demokrati og demografi: 

"Vi vil gerne høre jeres stemmer, og vi er 

fast besluttet på at sikre, at de bliver hørt" 

 

Fælles interview med Dana Spinant, 

generaldirektør, Generaldirektoratet for 

Kommunikation (GD COMM), og Colin 

Scicluna, kabinetschef for næstformand 

Dubravka Šuica  

 

Eksperterne præciserede, at 

energieffektivitet betyder opnåelse af de 

samme resultater med mindre energi, 

hvilket forenkler energisystemets 

kompleksitet, aktører og dynamik. 

 

Panelets mandat og emne blev forklaret 

indgående: at informere om Europa-

Kommissionens arbejde med princippet om 

energieffektivitet først og inkludere 

konkrete anbefalinger fra deltagerne. 

Dag 2 — 

Arbejdsgrupper 
 

Deltagerne blev inddelt i arbejdsgrupper, 

hvor de begyndte at lære hinanden at 

kende i forbindelse med drøftelser 

vedrørende deres energiforbrug og -

produktion. Hver gruppe udarbejdede en 

visuel "kortlægning" af energisystemet 

samt dets aktører og dynamik for at 

identificere de vigtigste udfordringer i 

forbindelse med energieffektivitet. 

 

Blandt disse udfordringer blev der 

gennem en overvejelses- og 

afstemningsproces i hver gruppe udvalgt 

hindringer for energieffektivitet. 

Deltagernes mangfoldighed berigede 

debatterne og sikrede repræsentation af 

forskellige synspunkter, og der blev talt 

op til 5 forskellige sprog i hver 

arbejdsgruppe.  

Dag 3 — Plenarmøde  
 

Efter en dag med drøftelser og et cocktailarrangement om aftenen sammen med deltagere 

fra det belgiske borgerpanel om kunstig intelligens, som det belgiske formandskab for 

Ministerrådet afholdt, kunne den positive energi stadig mærkes i lokalet på 

søndagsplenarmødet, hvor de største udfordringer blev fremlagt af et medlem af hver 

arbejdsgruppe. Et medlem fra hver gruppe præsenterede en vigtig hindring, som deres 

gruppe havde prioriteret med henblik på at opnå et effektivt energisystem. 

 

Feedbackdrøftelser på plenarmødet 

Eksperter og andre deltagere gav deres input vedrørende de fremlagte hindringer. De 

fremførte en række argumenter med fokus på tre centrale sektorer, hvor der skal opnås 

energieffektivitet: transport, bygninger og industri. Debatternes høje kvalitet blev 

anerkendt. 

  

 

  

  

 

Møde 1: Dag for dag 
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Dagsorden for møde 1 
 

Dag 1 

12:30  

15:00 

Ankomst, frokost og indledende tale fra Dubravka Šuica, næstformand med 

ansvar for demokrati og demografi: 

15:00  

17:00 

Icebreaker: lære hinanden at kende 

Panelets emne: hvad, hvorfor og hvordan?  

Forståelse af panelet 

Kaffepause 

17:00  

18:45 

Undervisning i energieffektivitet med videnudvalget 

Forberedelse til drøftelser 

Pause 

18:45 

20:00 

Stående middagsbuffet i Foyer Charlemagne 

 

Dag 2 

09:00 

11:00 

Blok I: Dig, mig og energieffektivitet 

Kaffepause 

11:00  

14:00 

Blok II: Kortlægning af energieffektivitetssystemet og dets aktører  

Frokostpause  

14:00 

16:00 

Blok III: Hindringer og Katalysatorer 

Kaffepause 

16:00 

18:00 

Blok IV: Prioritering og behov for indsamling af viden 

 

 

Aften: Selskabelig sammenkomst med deltagerne i det belgiske borgerpanel og middag på Albert 

Restaurant, Mont des Arts 28, 1000 Bruxelles 

 

Dag 3 

09:30 

09:55 

Vurdering af de foregående dage 

 

09:55 

12:05 

Faciliteret meningsudveksling mellem panelmedlemmer, medlemmer af 

videnudvalget og tjenestemænd fra Europa-Kommissionen  

Kaffepause 
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12:05 

13:15 

Kommunikationsstrategi og præsentation af Hyperfair-platformen 

13:15  

14:00 

Afslutning og næste skridt 

Uddeling af frokostpakker 

 

 

Spørgsmål og svar med Betina (19), fra Estland  

Hvorfor er det vigtigt 

for dig at deltage i 

dette panel?  
 

"Kommissionens medlemmer 

understregede på 

plenarforsamlingen, at unge 

repræsenterer fremtiden. Selv 

om jeg ikke ejer et hus, en bil 

eller en vaskemaskine, er 

oplysningerne stadig relevante 

for os. Vi kan give særlig 

indsigt og adressere de 

specifikke spørgsmål, der er 

særlige for os. Vi tager også 

hensyn til kommende 

generationer; vores indsats er 

også en indsats for dem. Jeg 

er nysgerrig efter at se, om 

vores idéer når frem til 

Kommissionen og bliver brugt. 

Gennemsigtighed i 

energiforbruget var et centralt 

emne i vores panel. Jeg håber, 

at det får større 

opmærksomhed, da 

detaljerede oplysninger sætter 

folk i stand til at træffe mere 

kvalificerede beslutninger." 

Hvilke forventninger 

har du til det næste 

møde? 
 

"Energieffektivitet er 

afgørende for mig, fordi 

klimaændringer, som vi ved, 

længe har været et 

presserende spørgsmål, som 

ofte har forekommet 

overvældende på grund af dets 

kompleksitet. Jeg sætter pris 

på den måde, hvorpå dette 

panel giver os mulighed for at 

fokusere på specifikke emner 

som energi i mindre grupper, 

hvilket giver mulighed for en 

mere detaljeret undersøgelse 

af problemet. Det er utroligt 

værdifuldt at deltage i 

samtaler med eksperter, som 

ikke altid er tilgængelige i 

hverdagen (til trods for det, 

som Google tilbyder). Dette 

sikrer, at vi ikke overser 

detaljer og kan formulere 

praktiske anbefalinger til 

Kommissionen." 

Hvad var 

højdepunktet i din 

weekend?  
 

"Det har været en fantastisk 
weekend.  
Jeg tror, at visualiseringen med 
kortet var meget nyttig, fordi 
du ved hjælp heraf kan 
forbinde og se problemerne 
eller planerne.   
Jeg kunne godt lide, at vi først 
på lørdagen præsenterede 
vores sidemand og ikke os selv. 
Jeg tror, at det fik os til at føle 
os mere forbundne og åbne og 
mere forstående over for 
hinanden.   

Jeg vil gerne udtrykke min 
taknemmelighed over dette 
panel, for på universitetet 
taler vi også om at engagere 
folk i 
demokratiseringsprocessen, og 
det er fantastisk at se, at det 
ikke kun er teori, men også 
praksis."  

 

 

Ekspertindlæg på plenarmødet 

Yves Marignac, energiekspert og 

seniorrådgiver, Association négaWatt, 

Frankrig    

Arianna Vitali Roscini, Secretary General, 

generalsekretær, The Coalition for Energy Savings, 

Italien  
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Camille Defard, leder af Jacques Delors 

Energy Center, Frankrig  

Claudia Canevari, kontorchef for Energieffektivitet: 

Politik og finansiering, Generaldirektoratet for 

Energi, Europa-Kommissionen 

Jan Rosenow, direktør for europæiske 

programmer, projekt om 

reguleringsbistand, Tyskland   

Claire Roumet, EU-politik og strategiske 

partnerskaber, energibyer, Frankrig   

Reinhard Six, uafhængig konsulent, 

ekspert i finansiering af energieffektivitet, 

Tyskland  

 

  Indtryk fra to eksperter, der deltog i 

plenarmødet 

Camille Defard 

"EU har tekniske værktøjer til at 

uddanne og adressere medlemsstaternes 

spørgsmål. Energieffektivitet kræver 

betydelige investeringer, men det er ikke 

alle medlemsstater, der har samme 

investeringskapacitet. Der er EU-midler til 

rådighed på europæisk plan, navnlig 

gennem genopretningsplanen, der blev 

lanceret efter covid-19-krisen med henblik 

på at udligne medlemsstaternes 

muligheder for at anvende disse 

obligatoriske bestemmelser. 

" 

Claudia Canevari  

"Energi er et af de politikområder, hvor der er delt 

kompetence, hvilket betyder, at både EU og 

medlemsstaterne er ansvarlige. Medlemsstaterne kan også 

lovgive på nationalt plan. Den Europæiske Union vedtager 

også direktiver, der skal gennemføres, og således tilpasses, af 

de nationale lovgivere. Europa-Kommissionen fremsætter 

forslag inden for energipolitik, men de lovgivningsmæssige 

beslutninger træffes af Europa-Parlamentet og 

Ministerrådet. Det første direktiv om energieffektivitet 

stammer fra 2012 og er blevet revideret i 2018 og 2023, så 

det opfylder klimamålene. Dette direktiv omfatter alle 

økonomiske sektorer, herunder bygninger, industri og den 

offentlige sektor..." 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Klik her for at se optagelserne af fredagens plenarmøde! 

Klik her for at se optagelserne af søndagens plenarmøde! 

https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-23
https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-25
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Vigtig viden om medborgerplatformen 

  

"Begrænsning af eller forbud 
mod tungere, større og 
højtforbrugende SUV-

køretøjer i tætbefolkede 
byområder."  

 
"Vi har brug for en åben og 

respektfuld debat på alle 
niveauer — på lokalt, 

nationalt og europæisk plan— 
om, hvordan disse mål kan 
nås, uden at nogen lades i 

stikken."  
  

 

 

"Nedbring biltrafikken ved at 
skabe flere fodgængervenlige 

og rolige gader og rum og 
reducer brugen af beton til 
gader og områder i byerne 

drastisk. Plant i stedet græs 
og træer for at mindske 

opvarmningen i byerne og 
nedbring afhængigheden af 

køleenheder, navnlig om 
sommeren."  

  
  

 

 

"Indfør obligatoriske 
intelligente målere. Gamle 

energimålere tilbyder kun nat- 
og dagstakster. De nye 
intelligente målere kan 

indberette den nuværende 
energitarif/-pris, hvilket gør 
det muligt for forbrugerne at 
se, hvornår det er dyrt eller 
billigt at bruge elektricitet. 

Dette bør i teorien gøre 
efterspørgselskurven fladere 

og dermed mindske 
afhængigheden af 

spidsbelastningsanlæg." 

 

 

 

 

 

 
 

 

Weekenden set fra Sylvain Mazas perspektiv  
 

 

 
Sylvain Mazas redegjorde for udviklingen i drøftelserne med grafikker. Ovenfor ses et eksempel på 

hans arbejde, der viser, hvordan han fastholdt plenarforsamlingens arbejde på en  visuelt 

engagerende måde, der i høj grad berigede mødets dynamik. 

 

 

 

Besøg medborgerplatformen  

https://citizens.ec.europa.eu/index_da#paragraph_355
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Påmindelse: Mål for alle 3 møder 
 

• Møde 1 den 23.-25. februar 2024: Borgernes erfaringer med energieffektivitet og deres 

forståelse af de vigtigste udfordringer for det samlede energisystem.  

• Møde 2: 15.-17. marts 2024: Fokus på at gå fra udfordringer til løsninger  

• Møde 3: 12.-14. april 2024: Konsolidering, debat og godkendelse af anbefalinger 
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